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رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه:
قیمتحاملهایانرژیتغییرنمیکند

رئیس امور اقتصاد کلان ســازمان برنامه و 
بودجه کشور گفت: نمی خواهیم قیمت انرژی 
را گران کنیــم اما از طرف دیگر روند کنونی 
مصرف انرژی برای کشــور آسیب زاست و 

باید برای آن فکری اساسی شود.
محمد جعفــری در صد و یکمین نشســت علمی 
تخصصی مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری با 
موضوع »پیامدهای اقتصادی و اجتماعی اصلاح قیمت 

حامل های انرژی« اظهار کرد: کنترل مصرف انرژی از الزامات دستیابی به رشد ۸ درصدی است 
و اگر مصرف گاز کنترل نشود، احتمال تبدیل شدن کشور به وارد کننده گاز وجود دارد.

رئیس امور اقتصاد کلان سازمان برنامه و بودجه کشور پرداختن به تبصره ۱۴ قانون بودجه را 
مهم دانست و گفت: حدود ۸۰ میلیون نفر در کشور، یارانه دریافت می کنند و باید به فکر منابع 
این بخش عظیم باشیم.جعفری در ادامه کنترل مصرف انرژی را از الزامات دستیابی به رشد ۸ 
درصدی دانست و افزود: برای مثال اگر مصرف گاز در کشور کنترل نشود، احتمال تبدیل شدن 

کشور به واردکننده گاز وجود دارد.
وی سپس با بیان اینکه قطعاً امسال تغییری در قیمت حامل های انرژی نخواهیم داشت، گفت: 
در سازمان برنامه و بودجه کشور، هیچ فردی به فکر گران کردن قیمت انرژی نیست. بلکه ما 

معتقدیم باید کاری اساسی انجام دهیم تا مشکلات موجود را با مردم در میان بگذاریم.
رئیس امور اقتصاد کلان ســازمان برنامه و بودجه کشور تصریح کرد: مصرف بالای انرژی، 
ناکارآمدی سیســتم های موجود انرژی، شرایط تورمی حاکم و صدمه های وارد شده به طبقه 

متوسط جامعه در یک دهه گذشته، از جمله این مشکلات هستند.
جعفری گفت: ما نمی خواهیم قیمت انرژی را افزایش دهیم و از سوی دیگر ادامه روند کنونی 

مصرف انرژی، به شدت برای کشور آسیب زاست و باید برای آن فکری اساسی شود.

روندافزایشقیمتنفتمعکوسشد
قیمت نفت در معاملات بازار آســیا به دلیل 
ابهامات درباره نتیجه نشســت آینده اوپک 
پلاس، کاهــش یافت. بهای معاملات نفت 
برنت ۲۵ ســنت معادل ۰.۳ درصد کاهش 
یافــت و بــه ۸۶ دلار و ۷۲ ســنت در هر 
بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیــت آمریکا با ۱۷ ســنت معادل 
۰.۲ درصد کاهش، به ۸۰ دلار و ۳۸ سنت در 

هر بشکه رسید.
هر دو شاخص در پی افت ارزش دلار و خوش بینی به بهبود تقاضای چین برای سوخت، با 
بیش از دو درصد افزایش بسته شده بودند.تحلیلگران گروه ANZ Research در یادداشتی 
اعلام کردند: بازار نسبت به تصمیم اوپک، بلاتکلیف مانده و بعضی انتظار دارند این گروه تولیدش 
را کاهش دهد و بعضی دیگر ادامه توافق اخیر را پیش بینی می کنند. بازار همچنین با چشم انداز 
آغاز تحریمهای اروپایی علیه نفت روسیه روبروست.اوپک و متحدانش شامل روسیه، قرار است 
چهارم دسامبر )۱۳ آذر( به صورت مجازی دیدار کنند. پنج منبع آگاه در اوپک پلاس به رویترز 
گفتند: اوپک پلاس در نشست آینده احتمالا سیاست خود را بدون تغییر نگه خواهد داشت اما دو 

منبع آگاه دیگر گفتند کاهش بیشتر تولید احتمالا بررسی خواهد شد.
در این بین، تسهیل محدودیت های کرونایی در چین که خوش بینی به بهبود تقاضای این 
کشور برای نفت را برانگیخت، از قیمت ها پشتیبانی کرد. شهرهای گوانگژو و چونگ کینگ چین، 
تسهیل محدودیت های کرونایی را اعلام کردند.همچنین کاهش ذخایر نفت آمریکا، مانع کاهش 
بیشتر قیمت ها در معاملات اخیر شد. آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا نشان داد ذخایر نفت آمریکا 
در هفته منتهی به ۲۵ نوامبر، به میزان ۱۲.۶ میلیون بشکه کاهش پیدا کرده است که این کاهش، 
بسیار بیشتر از کاهش ۲.۸ میلیون بشکه ای بود که تحلیلگران در نظرسنجی رویترز پیش بینی 

کرده بودند. در این بین، ذخایر بنزین و سوخت های دیگر بیش از حد انتظار افزایش پیدا کرد.
بر اساس گزارش رویترز، آمار این آژانس نشان داد تولید نفت آمریکا هم از مرز ۱۲ میلیون بشکه 

در روز عبور کرد که بالاترین میزان از زمان شیوع پاندمی کووید ۱۹ بوده است.

ضرر60میلیاردیوروییدرسایهنبودسدچمشیر
در ۱۰ سال گذشــته خلا سد چمشیر روی 
رودخانه زهره سبب شده تا به طور متوسط 
۲۰ میلیارد متر مکعــب آب به دریا ریخته 
شود و شیرین سازی مجدد این آب و انتقال 
بــه محل فعلی به ۶۰ میلیــارد یورو معادل 

۲۱۰۰ هزار میلیارد تومان هزینه نیاز دارد.
یکی از مهمترین پروژه هایی که طی سال های اخیر 
به عنوان پروژه های نجات دهنده کشور در حوزه آب به 

جامعه معرفی شده است، پروژه های انتقال آب از دریاست. فارغ از مزایا و معایب پروژه های انتقال 
آب از دریا، این دست از فعالیت ها برای تامین آب شرب نیاز به هزینه قابل توجهی دارند که باز 
کردن اعداد طرح شده در این حوزه می تواند ارزش آب را بار دیگر در قالب بیان ارزش اقتصادی 
برای ما مشخص کند.به استناد مطالعات ثبت شده در وزارت نیرو پیرامون هزینه هر متر مکعب 
شیرین سازی و انتقال آب به مناطق دارای تمرکز جمیعیت، این میزان آب دریا برای استفاده به 
حداقل ۳ یورو هزینه نیاز دارد. به معنای دیگر هر ۱۰۰۰ لیتر آب دریا برای آمده شدن مصرف به 

۳ یورو هزینه معادل ۱۰۵ هزار تومان هزینه نیاز دارد.
به جای شیرین سازی برای منابع ریخته شده به دریا برنامه ریزی کنیم

هزینه سرسام آور شیرین سازی و انتقال آب از دریا، سبب می شود تا راه های دیگری برای حل 
مسئله آب مورد واکاوی قرار گیرد. در همین راستا اولین مسئله  ای که به ذهن متبادر می شود، 
استفاده از منابع آبی است که در شمال و جنوب کشور به دریا می ریزد. به عبارت دیگر، به جای 
اینکه هزینه قابل توجهی برای شیرین سازی و انتقال آب از دریا انجام شود، منابع آبی ریخته شده 
به دریا کنترل شود.با توجه به بیان راهبرد ذکر شده، ارزش قابل توجه آب در برخی از مهمترین 
مناطق کشور نادیده گرفته شده و منابع آبی ارزشمند بدون ایجاد ابزارآلات مدیریت به دریا ریخته 

می شود. از جمله مناطقی که ذیل روایت عنوان شده جای می گیرد، رودخانه شور زهره است.
رودخانه زهره قربانی خلا ابزار مدیریتی منابع آب

رود زهره بر خلاف نام زیبای خود یکی از رودهای وحشی و شور کشور است که در بازه های 
زمانی با سیلاب های سهمگین همراه می شود و پس از آن با خشکی و افزایش شوری دست و 
پنجه نرم می کند.این رودخانه از کنار شهرهای اردکان، نورآباد و رستم در استان فارس می گذرد 
کــه در نورآباد به آن رودخانه فهلیان می گویند. در میانه بردنگان رودخانه کتی به رود فهلیان 

می ریزد و پس از آن رود تنگ شیو هم به این رود می ریزد.
پس از خروج از استان فارس، این رودخانه را زهره می نامند. رودخانه به مسیر خود به سمت 
جنوب غرب ادامه می دهد و از کنار شهرستان گچساران در استان کهگیلویه و بویراحمد عبور 
می کند که پس از ریخته شدن رودخانه های بابا منیر و هفت قنات در آن به سردشت )زیدون( 
بهبهان در اســتان خوزستان وارد می شود و با گذشتن از روستای سویره به سمت شهرستان 

هندیجان در جنوب تغییر مسیر داده و با گذشتن از این شهرستان به خلیج فارس می ریزد.
با وجود اینکه آورد آبی این رودخانه به عدد ۲ میلیارد متر مکعب آب می رسد اما متاسفانه هیچ 
ابزار مدریت منابع آب بر این رودخانه وجود ندارد و کلیه منابع آب سیلابی در بازه زمانی کوتاهی 
به دریا ریخته و پس از آن نیز به دلیل کاهش آب دهی این رودخانه با شوری قابل توجه مواجه 

می شود.
سد چمشیر کیفیت رودخانه زهره را متحول می کند

در همین راستا به منظور علاج بخشی کیفی و مدیریت منابع آب این رودخانه، ساخت یک 
سد به عنوان یک ابزار مدیریت منابع در منطقه چمشیر روی میز مسئولان اجرایی کشور قرار 
گرفته است.تاریخچه بحث های انجام شده برای ساخت این سد به سال ۱۳۴۲ باز می گردد اما در 

دهه های اخیر با توجه به نیاز مدریت منابع آب تلاش ها شده گرفته است.
در همین رابطه، مهدی شعبانی، استاد دانشگاه در بیان اثر این ابزار مدیریت منابع به نام سد 
چمشیر بر رودخانه زهره گفت: سد چمشیر زمینه ارتقای کیفیت آب رودخانه شور زهره را مهیا 
می کند، زیرا به واســطه برنامه منابع و مصارف و رهاسازی آب منطبق بر نیاز محیط زیستی 
از شــوری آب این رودخانه در بازه های زمانی از سال کاسته می شود.این استاد دانشگاه تاکید 
می کند: تعدیل کیفی آب شور رودخانه زهره رهاورد این فعالیت این سد و احیای محیط زیست 

منطقه است.
ضرر ۶۰ میلیارد یورویی در سایه نبود سد چمشیر در ۱۰ سال گذشته

بر اساس آخرین جزئیات اعلام شــده از سوی مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران، 
آبگیری ســد چمشیر پس از مدت ها ســرانجام در نیمه دی ماه سال جاری در دستور کار قرار 
می گیرد.با توجه به نگرش یاد شــده در ابتدای گزارش، سد چمشیر با مدیریت ۲ میلیارد متر 
مکعب آب پیش از ورود به دریا ارزش افزوده  ویژه ای را در اختیار توسعه پایدار کشور قرار می دهد.

بر همین اساس، تنها در ۱۰ سال آبی گذشته که سد چمشیر وجود نداشت، به طور متوسط 
۲۰ میلیارد متر مکعب آب به دریا ریخته شده که شیرین سازی مجدد این آب و انتقال به محل 
فعلی با احتساب هزینه ۳ یورو برای هر متر مکعب به ۶۰ میلیارد یورو معادل ۲۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان هزینه نیاز دارد. به معنای دیگر با آبگیری سد چمشیر از این ضرر بزرگ به منابع آب کشور 

جلوگیری خواهد شد.

اخبار کوتاه 

مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی گفت: 
کارخانه نوآوری در منطقه ویژه اقتصادی پتروشــیمی ایجاد 
می کنیم که ظرفیت عظیم ۳۰ میلیارد دلاری را برای حضور و 

فعالیت شرکت های دانش بنیان فراهم خواهد کرد.
پیام برزگر با بیان اینکه به همت شرکت های دانش بنیان، کارخانه نوآوری را 

در منطقه ایجاد خواهیم کرد، اظهار کرد: یکی از اهداف متعالی برای توسعه 
صنعت پتروشیمی استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان برای عبور از 
مشکلات، رفع موانع و جهش در تولید و صادرات است.وی افزود: به همین 
منظور به دنبال ایجاد کارخانه نوآوری در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 
هســتیم، ظرفیت بسیار عظیم ۳۰ میلیارد دلاری در منطقه ویژه اقتصادی 

پتروشیمی برای حضور و فعالیت مؤثر شرکت های دانش بنیان فراهم است.
پیام برزگر بیان کرد: نیازهای فناورانه شرکت های پتروشیمی منطقه احصا 
شــده و در اختیار دانش بنیان ها قرار می گیرد، به طور قطع دانش بنیان ها در 
صنعت پتروشیمی یک نقش اساسی خواهند داشت و تغییرات خوب و رو به 

جلویی در منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی ایجاد می کنند.

فرصت30میلیارددلاریمنطقهویژهاقتصادیپتروشیمیبرایدانشبنیانها

عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
گفت: با اقدامات انجام شده کمبود گاز و برق طی 

سه سال آینده در کشور کاهش می یابد.
پرویز محمدنژاد، عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به اینکه تصویب و پیگیری اجرای قوانینی همچون قانون 
راهبردی لغو تحریم ها، جهش تولید و شفافیت از جمله اقدامات 
این مجلس است، اظهار کرد: یکی از قوانینی که هفته گذشته از 
مجلس به دولت ابلاغ شده مربوط به صنعت برق است و اجرای 

آن دستاورد بزرگی را در این بخش به ارمغان می آورد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به اینکه اگر بودجه بر 
اساس عملکرد تنظیم شود درصد خطای آن کاهش می یابد، 
افزود: انحراف بودجه ماحصل عدم توجه به عملکرد گذشته است 
اما بنا بر این است که بودجه سال آینده بر اساس میزان تحقق 
بودجه بسته شود زیرا عملیاتی بستن بودجه ثمرات بیشتری را 

برای جامعه دارد.

وی با اشــاره به تراز منفی ۲۰۰ میلیون مترمکعبی کشور در 
بخش گاز بیان کرد: ناترازی در بخش گاز و برق موجب ضرر 

رسیدن به تولید کننده و مصرف کننده می شود.
محمدنژاد مجموعه اقدامــات انجام گرفته برای رفع ناترازی 
بخش گاز و برق را خوب ارزیابی کرد و افزود: مدیریت خوبی در 
این بخش صورت گرفته و ثمره این اقدامات نیز باعث می شود 

تا سه سال آینده میزان کمبود گاز و برق در کشور کاهش یابد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
اجرایی کردن کابل خودنگهدار برق در گیلان با اعتبار ۲۵۰ هزار 
میلیارد تومان گفت: کابل خودنگهدار از روش های مدرنی است 
که ارزش بالایی دارد و باعث تثبیت ولتاژ شــده و از ســرقت 
سیم برق نیز که از مشکلات مهم این بخش به شمار می رود، 

جلوگیری می کند.
نماینده مردم شهرستان لنگرود در مجلس با بیان اینکه برای 
رفع تنش آبی در این منطقه ۱۸ پمپاژ آب تعبیه شد، بیان کرد: اگر 

این اقدام انجام نمی شد میزان برداشت محصولات کشاورزی از 
رقم فعلی بسیار کمتر بود لذا برای رفع مشکلات قرار است پمپاژ 
قوی در دو نقطه مهم شهرستان لنگرود راه اندازی شود که میزان 

وابستگی به آب سد سفیدرود کاهش یابد.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
از اعتبارات دولت به صورت تهاتر استفاده می شود، تصریح کرد: 
قرار است امسال تعداد زیادی از تالاب های استان گیلان برای 
تأمین آب مورد نیاز کشاورزی پاکسازی و به بهره برداری برسد.

محمدنژاد با بیان اینکه میزان تلفات آب در مسیر سد سفیدرود 
به شهرستان لنگرود ۶۰ درصد است، عنوان کرد: ایجاد منبع در 

محل مصرف از هدررفت این حجم از آب جلوگیری می کند.
نماینده مردم لنگرود در مجلس ادامه داد: امسال برای دو سد 
شهرستان لنگرود یعنی یکی در منطقه اطاقور و دیگری در چاف 
و چمخاله، پمپاژ راه اندازی می شود تا سال زراعی با تنش آبی 

کمتری داشته باشیم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

کمبود گاز و برق طی سه سال آینده کاهش می یابد

چراورودبهبازارگازاروپا
برایایرانمهماست؟

مدیر اسبق امور بین الملل وزارت نفت 
گفت: اگر روی میادین ما سرمایه گذاری 
صورت گیرد قطعا یکی از برنامه هایی که 
ما از مدت ها قبل باید برای صادرات گاز 
اقدام می کردیم اروپا است اما همواره 
روسیه به عنوان رقیب مانع ایجاد کرده 

است.
علی ماجدی درباره لزوم تشکیل اوپک گازی در 
منطقه آسیای میانه اظهار داشت: اوپک گازی که 

در قالب GECF فعال است همان پتانسیل های اوپک را دارد بنابراین دلیلی برای تشکیل یک اتحادیه 
جدید وجود ندارد، بنابراین برنامه ای که کشورهای روسیه، قزاقستان و ازبکستان در منطقه CIS برای 
تشکیل یک اتحادیه جدید دنبال می کنند، تاثیر چندانی در روند برنامه های گازی ایران ندارد. ضمن اینکه 
ما باید بدانیم روسیه به طور کلی رقیب گاز ایران است و نمی توانیم با هم به اهداف مشترک در این حوزه 
برسیم.وی افزود: ما در حال حاضر امکان صادرات گاز با توجه به عدم سرمایه گذاری نداریم. در صورتی 
که شرایط عادی شود، سرمایه گذاری کافی صورت گیرد، در مصرف گاز داخلی هم صرفه جویی شود 
پتانسیل بالقوه در بازارها از جمله اروپا برای دریافت گاز از ایران وجود دارد. اما مسئله این است که روسیه 
در صادرات گاز به اروپا رقیب ما است. سوال اینکه آیا تاکنون این اتفاق افتاده که روسیه با ایران همکاری 
مشترک گازی داشته باشند؟ اگر این اتفاقی رخ دهد و چنین پیشنهادی شود آنگاه داستان متفاوت است. 
مدیر اسبق امور بین الملل وزارت نفت تاکید کرد: ما در حال حاضر با توجه به شرایطی که داریم نه تنها 
به فکر صادرات بیشتر نیستیم بلکه اگر بتوانیم بازارهایی را که فعلا داریم حفظ کنیم باز هم برنده ایم، فقط 
مقداری به عراق و ترکیه صادر می کنیم که باید بتوانیم همین را حفظ کنیم و در حالی که منابع گازی 

موجود است اما تا سرمایه گذاری جدید صورت نگیرد صحبت از صادرات گاز در حد شعار است.
وی خاطرنشان کرد: باید بازار هدف ما اروپا باشد چون اتحادیه اروپا با توجه به جنگ اوکراین دنبال متنوع 
کردن مبادی دریافت انرژی خود بوده و این یک امکان بالقوه است. اما به لحاظ سیاسی اگر اروپا امکان 
دریافت هم داشته باشد، ما هم به لحاظ زیرساخت صادراتی و خط لوله و دیگر ابزارها مشکلی نداشته 
باشیم، باتوجه به موضع گیری که نسبت به اوکراین داریم علاقمند نیستند که با ما وارد معامله تجاری شود. 

روسیه هم اگر نگوییم مانع است قطعا علاقه ای به ورود ایران به این بازار ندارد.
ماجدی تصریح کرد: اگر روی میادین ما سرمایه گذاری صورت گیرد قطعا یکی از برنامه هایی که ما از 
مدت ها قبل باید برای صادرات گاز اقدام می کردیم اروپا است اما همواره روسیه به عنوان رقیب و دست 
بالا داشتن مانع ایجاد کرده است، فعلا چنین امکانی را نداریم.وی در ادامه یادآور شد: استفاده از میدان 
مشترک پارس جنوبی یک طرفه است، ما سرمایه گذاری نمی کنیم و قطر همچنان بهره برداری می کند 
زیرا شرکت خارجی حاضر نیست وارد معاملات سرمایه گذاری با ایران شود و شرکت های که توانایی دارند 

به ایران پا نمی گذارند. بنابراین این قطر است که از فرصت ها به خوبی استفاده می کند.
مدیر اســبق امور بین الملل وزارت نفت درباره صادرات به پاکســتان نیز بیان کرد: ما روی این پروژه 
سرمایه گذاری کردیم، کمتر از ۱۰۰ کیلومتر خط لوله لازم است که گاز به پاکستان برسد پاکستان با دلایل 
مختلفی که نمی خواهد رابطه خود را با کشورهای غربی بهم بزند عملا مذاکرات با ما را کان لم یکن باقی 
گذاشته و ما عملا این بازار را از دست داده ایم و این کشور گاز را  به صورت ال ان جی از قطر وارد می کند. 
وی گفت: ما باید در حوزه گاز برنامه های اســتراتژیک داشته باشیم یعنی همان کاری که روسیه با 
اروپایی ها کرده و آنها را با مشکل مواجه کرده است، ما می توانستیم هم در مورد ترکیه و پاکستان و هم 
اروپا با خط لوله صادرات گاز  داشته باشیم. در واقع مرزهای خاکی، نیاز همسایگان و همچنین موقعیت 
ویژه ای که برای ورود به بازار گاز اروپا داریم مزیت ایران است، البته تمامی اینها فعلا بالقوه است، در حالی 
که قطر حتما فقط باید از مسیر ال ان جی صادرات داشته باشد ما نیز می توانیم از این طریق ورود کنیم اما 

خط لوله استراتژیک تر است.
ماجدی تاکید کرد: در هر حال مهم ترین موضوع اینکه سیاست خارجی کشور باید از حالت انزوا خارج 

شود تا بتوانیم از منابع موجود بهره برداری کنیم و کشورها نیز علاقمند به سرمایه گذاری در ایران شوند.

افزایش85درصدی
سودپتروشیمیبوعلیسینا

مدیرعامــل شــرکت پتروشــیمی 
بوعلی سینا، هدف شرکت را رسیدن به 
تولید ۲ میلیون تن محصول عنوان کرد 
و گفت: ظرفیت تولید مجتمع در سال 
۱۷۰۰ هزار تن اســت و با رسیدن به 
رکورد تولید ۲میلیون تن، حجم تولیدات 
شرکت به بیش از ۲۰ درصد ظرفیت 

اسمی می رسد.
به گزارش شرکت پتروشیمی بوعلی سینا، سید 

محمد احمدزاده در نشست تحلیل عملکرد مجتمع با فعالان بازار سرمایه، با تشریح سیاست های این 
شرکت اظهار کرد: مارکتینگ؛ تنها در سود خلاصه نمی شود و زنجیره تأمین، حلقه تولید و زنجیره توزیع 

را نیز باید مدیریت کنیم.
وی افزود: اگر بخواهیم سود شرکت را افزایش دهیم، باید در بحث خوراک مشکلات را حل و با تغییر 

راهبرد خرید در سطح کشور و منطقه، این موضوع را از نقطه ضعف به فرصت و مزیت تبدیل کرد.
مدیرعامل شــرکت پتروشیمی بوعلی ســینا با بیان اینکه خوراک را به گونه ای تأمین می کنیم که 
محصولات با ارزش افزوده بالاتر و قیمت بیشتر تولید کنیم ، ادامه داد: زمانی بنزن از نظر قیمتی بیشترین 
سودآوری را داشت و دریک برهه زمانی، »هِوی انِد« و سایر محصولات شرایط قیمتی بهتری داشتند 
که با توجه به شرایط بازار، تصمیم های را در شرکت ایجاد کردیم. مجتمع پتروشیمی بوعلی سینا پارسال 

حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن خوراک تأمین کرده و هیچ مشکلی بابت تأمین به وجود نیامده است.
نائب رئیس هیئت مدیره شرکت پتروشیمی بوعلی سینا یادآور شد: در حوزه توزیع و فروش بازارهای 
منطقه ای دسترسی خوبی برای فروش داریم، به طوری که اواخر سال ۹۸ در زمان شروع شیوع ویروس 
کرونا، »هِوی انِد« را  به مدت هفت ماه با بیش از سه برابر میانگین قیمتی به یکی از کشورهای همسایه 

صادر کردیم.
احمدزاده در ادامه سخنان خود با اشاره به پروژه های شرکت افزود: پروژه مهم واحد شیرین سازی که 
۱۵ سال از آغاز عملیات اجرایی آن گذشته بود را پارسال به مرحله راه اندازی رساندیم و در زمان مقتضی از 
آن بهره لازم را خواهیم برد. وی با تشریح جزئیات این پروژه تصریح کرد: این واحد ۲ کارکرد اساسی برای 
شرکت داشت، ابتدا اینکه وابستگی ما را به پتروشیمی های دیگر کاهش داد و از طرفی حدود ۲۰ درصد 

کمبود تولید را حدود ۲ میلیون تن ناشی از عدم تأمین خوراک از مجتمع های مجاور را جبران کردیم.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی بوعلی سینا با اشاره به وضع تولید مجتمع یادآور شد: ظرفیت تولید مجتمع 
یک میلیون و هفتصد هزار  تن است و امسال تولید ۲ میلیون تن محصول را به عنوان هدف تعیین 
کرده ایم و با توجه به روند تولید مجتمع که تا ۲۰ درصد ظرفیت اسمی در حال تولید است، پیش بینی تولید 
۲ میلیون تن محصول در پایان سال را داریم.احمدزاده به دیگر پروژه های در دست اقدام مجتمع اشاره 
کرد و افزود: راه اندازی واحد تولید پارازایلین، کمی زمانبر بوده، البته به طور قطع امسال به مرحله بهره برداری 

می رسد و وارد مدار تولید خواهد شد.
در ادامه این نشست تخصصی که با حضور فعالان بازار سرمایه برگزار شد؛ گزارش عملکرد هفت ماهه 
شرکت پتروشیمی بوعلی سینا تشریح و در آن به تحقق ۱۲۷ درصدی برنامه تولید در هفت ماهه امسال و 
افزایش ۵ درصدی تولید در هفت ماهه نخست سال ۱۴۰۱ نسبت به دوره مشابه پارسال به عنوان دستاورد 

دیگری از سوی کارکنان شرکت اعلام شد.
شرکت پتروشیمی بوعلی سینا در هفت ماهه نخست سال ۱۴۰۱ با تحقق ۱۲۸ درصدی برنامه فروش، 
افزایش ۳۵ درصدی فروش نسبت به دوره مشابه پارسال را به ثبت رسانده که به معنای ۲.۵ برابر شدن 

درآمد این شرکت در هفت ماهه نخست سال ۱۴۰۱ نسبت به دوره مشابه پارسال است.
بر اساس اعلام گزارش ۷ ماهه شرکت پتروشیمی بوعلی سینا، این مجتمع پتروشیمی با نماد »بوعلی« 
در حوزه صادرات نیز افزایش ۳۸ درصدی را محقق کرده و با افزایش چشمگیر ۸۵ درصدی سود شرکت 
پتروشــیمی بوعلی سینا در سال ۱۴۰۱ نسبت به دوره مشابه پارسال، معادل ۳۷۵۰ میلیارد تومان سود 

کسب کرده است.

آب؛کلیدتوسعهظرفیتهای
کردستاناست

وزیر نیرو با اشاره به اینکه نهایی کردن پروژه انتقال آب از سد آزاد به سنندج یکی 
از مطالبات جدی مردم اســتان بود، افزود: سال گذشته این طرح تنها ۱۵ درصد 

پیشرفت داشت.
علی اکبر محرابیان در حاشیه آئین بهره برداری از طرح بزرگ آبرسانی از سد آزاد به شهر سنندج و در 
مراسم دیدار رئیس جمهور با مردم، با اشاره به اینکه استان کردستان با زنان و مردان غیور، وفادار و آگاهی 
که در آن زندگی می کنند، ظرفیت های بالقوه فراوانی برای توسعه دارد، گفت: کردستان سرزمین فرهنگ 

و هنر است و خدمتگزاری به مردم این استان بزرگترین مدال برای دولتمردان است.
وزیر نیرو با تأکید بر ظرفیت های عظیم این استان برای توسعه، ادامه داد: کشاورزی، باغداری، معدن، 
جاذبه های گردشــگری و… از جمله نعمت های الهی است که فرصت های توسعه را در این استان 

افزایش داده است.
آب کلید توسعه ظرفیت های کردستان است

وی در ادامه سخنان خود با تأکید بر اینکه کلید توسعه این ظرفیت ها آب است، افزود: مردم استان در 
حوزه تأمین منابع آب با کیفیت تقاضاهای به حقی داشته اند و با توجه به بارش های مطلوبی که در این 

استان وجود دارد، لازم بود با استفاده از این نعمت الهی اقداماتی در مسیر توسعه کردستان انجام شود.
محرابیان در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به اولین سفری که در دولت سیزدهم به استان 
کردســتان داشت، گفت: در اولین سفر به همراه استاندار و نمایندگان مجلس از طرح های آب در حال 
اجرا و فاقد پیشرفت استان در استان دیدار کردیم و پس از بررسی ها نسبت به دسته بندی این طرح ها 

بر اساس اولویت ها اقدام شد.
وی در ادامه تصریح کرد: یکی از طرح های اولویت دار استان در حوزه آب، طرح بزرگ آبرسانی به سنندج 
بود که بیشترین خواسته مردم نیز مرتبط با همین طرح بود، چرا که سابق بر این آب شرب شهر سنندج از 
سد قشلاق تأمین می شد و آب آن سد بخاطر تغذیه گرا شدن دچار مشکلاتی مانند بو و طعم بد شده بود.

سال گذشته این پروژه تنها ۱۵ درصد پیشرفت داشت
وزیر نیرو پیرامون فرایند پیگیری پروژه آبرسانی به سنندج از سد آزاد نیز گفت: زمان بازدید ما از طرح 
در سال گذشته این پروژه تنها ۱۵ درصد پیشرفت داشت، لذا خواسته مردم به دولت و شخص رئیس 
جمهور منتقل شد و با تأکیدات رئیس جمهور مبنی بر تأمین مالی طرح خارج از ردیف های بودجه، عملیات 

اجرای طرح سرعت گرفت.
محرابیان با اشاره به اینکه در ابتدای سال جاری پروژه آبرسانی به سنندج تنها ۳۵ درصد پیشرفت داشت، 
افزود: در طول ۸ ماه گذشته عملیات نهایی کردن پروژه به صورت ویژه پی گرفته شد و شاهد بهره برداری 

از این طرح هستیم که به صورت معناداری کیفیت و کمیت آب سنندج را ارتقا خواهد داد.
وی در ادامه افزود: در حال حاضر آب شرب سنندج از دو تصفیه خانه شماره یک و دو تأمین می شود 
که تصفیه خانه شماره یک راه اندازی شده و ۶۰ درصد از آب شرب شهر از طریق منابع آبی جدید تأمین 
می شود و در ادامه با تخلیه کل شبکه از آب شرب سد قشلاق شاهد بهبود کیفیت و کمیت آب در کل 

شهر خواهیم بود.
وزیر نیرو در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به پیگیری سایر طرح های آبی استان از سوی وزارت نیرو 
اضافه کرد: مجموع طرح های آبرسانی استان مد نظر هستند و امیدواریم تا پایان دولت هر چند ماه یک 

بار شاهد بهره برداری از این طرح ها باشیم.

نوسازی زیرساخت های حیاتی شرکت پایانه های نفتی ایران مسقط پروژه های واردات گاز ایران را در دستور کار دارد
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران اعلام کرد: سفیر اسبق  ایران در عمان:

سفیر اسبق ایران در عمان گفت: هر دو کشور تمایل به تبادل 
برق و و مــراودات گازی دارند اما آنچه اجازه نمی دهد که این 

توانایی بالقوه عملیاتی شود مسئله تحریم است.
محمدجواد آسایش درباره صادرات برق و گاز به عمان اظهار داشت:  روابط ما 
با عمان به طور اصولی بسیار خوب است و مسئولین مربوطه در هر دو کشور 
بدنبال توسعه این روابط هستند این اراده در هر دو کشور برای تبادلات تجاری، 
صادرات گاز و تبادل برق وجود دارد، ما نیز پتاسیل صادرات گاز و برق به عمان 
را داریم و مسیرها هم پیش بینی شده، عمان نیز پروژه های واردات گاز از ایران 

را در دستور کار دارد و برنامه هایی تدوین کرده که گاز را از ایران وارد کند.
وی افزود: به طور بالقوه هر دو کشور تمایل به تبادل برق و و مراودات گازی 

دارند اما آنچه اجازه نمی دهد که این توانایی بالقوه عملیاتی شود مسئله تحریم 
است و بعید است تا زمانی که تحریم تداوم داشته باشد برنامه های صادراتی 
اجرایی شــود علیرغم اینکه اراده در هر دو کشور وجود دارد.سفیر اسبق ایران 
در عمان تصریح کرد: با توجه به متفاوت بودن درجه حرارت دو کشور امکان 
تبادلات برقی وجود دارد، این موضوع فعلا در مرحله مطالعات است و دو کشور 
آمادگی لازم را دارند و بهترین مسیر نیز استفاده از کابل های زیردریایی است 
به طوری که با توجه به مرز آبی دو کشور، ارتباط اینترنتی میان آنها نیز از مسیر 
کابل زیردریایی است.وی تاکید کرد: با توجه به اختلاف ساعت و تفاوت نیاز 
فصلی به برق دو کشور می توانند کاستی های برق یکدیگر را پوشش دهند اما 
تحریم مانع است.آسایش یادآور شد: اولویت هر کشور برای تبادلات تجاری 
همسایگان هستند، به لحاظ ســوابق تاریخی روابط دو کشور ایران و عمان 
همواره مثبت بوده، در حال حاضر نیز این کشور تمایل زیادی برای واردات گاز 
و برق از ایران  دارد اما مســائل تحریم مانع است و تا زمانی که تحریم ادامه 
دارد امکان تحقق صادرات وجود ندارد.در همین ارتباط مدیرعامل شرکت توانیر 
نیز گفته است: با دو کشور حاشیه خلیج فارس مذاکراتی را برای صادرات برق 
از مسیر کابل زیردریایی انجام داده ایم و مطالعات برای اتصال به عمان و قطر 
آغاز شده که قابلیت اجرا نیز دارد. آرش کردی تاکید کرده است: با قطر مذاکرات 
جدی داشته ایم و امیدواریم اولین صادرات از طریق کابل های دریایی را با عمان 
و قطر داشته باشیم. براساس پیش بینی های صورت گرفته با هر کدام از این 

کشورها قابلیت تبادل ۱۰۰۰مگاوات را خواهیم داشت.

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران بر ضرورت نگهداری 
و نوسازی زیرســاخت های این شــرکت از جمله مخازن 

ذخیره سازی، خطوط لوله و اسکله های صادراتی تأکید کرد.
به گزارش شرکت پایانه های نفتی ایران، عباس اسدروز در بازدید از پایانه 
نفتی خارک اظهار کرد: شرکت پایانه های نفتی ایران به عنوان یک شرکت 
فنی، عملیاتی و تخصصی و متولی انجام عملیات صادرات نفت خام و میعانات 

گازی باید آمادگی لازم را برای انجام مأموریت های محوله داشته باشد.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران بر نگهداری و نوسازی زیرساخت ها 
از جمله مخازن ذخیره سازی، خطوط لوله و اسکله های صادراتی تأکید و عنوان 
کرد: این اهداف باید در دستور کار مستمر مدیران، رؤسای ستادی و رؤسای 

مناطق عملیاتی قرار گیرد.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران افزود: باید تلاش کنیم نقش خود را 
به عنوان مجموعه ای چابک، توانمند و متعالی، با تأمین رضایت پایدار مشتریان، 

سهامداران و ذی نفعان کلیدی ایفا کنیم.
اسدروز در بازدید از روند تعمیرات مخزن ۱۵ پایانه نفتی خارک گفت: با توجه 
به خرابی و فرسودگی سیستم نشت بند مخزن ۱۵، اقدام های لازم برای تعمیر 

سیستم نشت بندی در دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: با توجه به موجود بودن اســکاف باند مناســب در انبار اداره کالا 
خارک، تأمیــن فوم باکس از منابع داخلی، همچنین قابل اســتفاده بودن 
بخش های فلزی سیستم نشت بند موجود، عملیات اجرایی تعویض نشت بند با 

استفاده از ظرفیت و توان داخل آغاز شد.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران تصریح کرد: پس از پایان مراحل 
اجرای کار و نصب سیستم نشــت بندی اولیه به منظور حصول اطمینان از 
صحت عملکرد آن با هماهنگی اداره عملیات صادرات مخزن تا ارتفاع ۴۶.۴ 
فوت با موفقیت بارگیری شد؛ همچنین پس از نصب گردگیر فلزی مجددا 
مخزن تخلیه شد. پس از چند مرحله پر و خالی کردن، این مخزن در سرویس 

عملیاتی قرار گرفت.
اسدروز اهداف از اجرای این پروژه را کاهش هزینه ها، استفاده حداکثری از 
منابع موجود، کاهش مدت زمان تأمین و اجرا، استفاده از قطعات فلزی سالم 
مخزن، بهبود عملکرد سیستم نشت بندی و صرفه جویی قابل توجه بیان کرد.
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